
Raseborgs Byaforum / Raaseporin Kyläfoorumi 
Mötesprotokoll / Pöytäkirja 31.5.2023 
 

1. Mötets öppning, konstaterande av deltagarna och presentationsrunda / 
Kokouksen avaus, todetaan läsnäolijat, esittäytymiskierros 
 
Mötet öppnades kl. 18.00 av ordförande Jennifer Gammals och Johan Ljungqvist 
hälsade alla välkomna. 
Puheenjohtaja Jennifer Gammals avasi kokouksen klo 18.00 ja Johan Ljungqvist toivotti 
kaikki tervetulleeksi. 
 
Deltagare / Osallistujat: 
- Thony Wickström, Hembygdens Vänner i Snappertuna r.f. 
- Johan Ljungqvist, Hembygdens Vänner i Snappertuna r.f. 
- Marika Sandholm, Backgränd hembygdsförening r.f. 
- Tove Damén-Wikholm, Ekenäs Skärgårds Hembygdsförening (Skåldö) 
- Seppo Pailos, Fiskars kyläseura ry 
- Marianne Liitelä, Pohjan kk:n kyläyhdistys ry 
- Christian Gröndahl, Gamla stan i Ekenäs rf 
- Leif Wikström, Prästkullanejdens hembygdsförening r.f. 
- Svante Lindholm, Snappertuna Byaråd r.f. 
- Malin Nyholm, Skärgårdens vänner i Snappertuna  
- Gunilla Fjäder-Rehn, Skärgårdens vänner i Snappertuna 
- Piia Hasselberg, Skogby Byaråd r.f. 
- Ulla Korhonen, Antskogin kyläseura ry 
- Lauri Reenpää, Villiruusu Fiskars 
- Aino Lindh, Åminneforsin asukasyhdistys 
- Hanna Hyytiäinen, Åminneforsin asukasyhdistys 
- Holger Wickström, Raseborgs stads representant / Raaseporin kaupungin edustaja 
- Salli Ojala, Raseborgs stad / Raaseporin kaupunki,  
hållbarhetskoordinator / kestävyyskoordinaattori 
- Nina Sointu, Raseborgs stad / Raaseporin kaupunki,  
projektkoordinator / projektikoordinaattori 
- Jennifer Gammals, Raseborgs stad / Raaseporin kaupunki, ordförande / puheenjohtaja 
- Barbro Österman, Raseborgs stad / Raaseporin kaupunki, sekreterare / sihteeri 
 

2. Val av protokolljusterare för mötet / Pöytäkirjantarkastajien valinta 
Malin Nyholm och Tove Damén-Wikholm valdes till protokolljusterare. 
Malin Nyholm ja Tove Damén-Wikholm valittiin pöytäkirjantarkastajiksi. 
 

3. Presentation av Hembygdens Vänner i Snappertuna r.f. / 
Kyläyhdistyksen esittely 
Föreningen grundades redan år 1892, men namnet ändrades 1905 för att locka med 
yngre medlemmar. Föreningen har ca 300 medlemmar och dess syfte är att främja 
invånarnas trivsel och utveckla byns verksamhet. Föreningshuset Tunaborg byggdes år 
1909. Golvet renoverades på 1950-talet och nu är det aktuellt igen. Tidigare har 



föreningen haft ett eget vandrarhem (hostel), men dess verksamhet har avslutats pga att 
en allmännyttig förening inte får idka affärsverksamhet.  
Man ordnar aktivt olika slags program, till exempel dans- och sminkkurser och fester 
också för ungdomar. I samarbete med andra föreningar ordnas Midsommarfesten vid 
Raseborgs slott, Snappertuna-dagen och olika kulturevenemang.  
HV gjorde år 2017 en stor utredning för att rädda Snappertuna skola från stängning. Det 
finns ett stort intresse för att flytta till Snappertuna, men inte tillräckligt med tomter. För 
nybyggen planerades ett område för några år sedan i samarbete med Raseborgs stad. 
Här bor ungefär 750 invånare. Man noterade att Gammelboda och Langansböle, som 
numera hör till Ekenäs, ursprungligen har varit en del av Snappertuna.  
 
Yhdistys perustettiin jo vuonna 1892, mutta nimi muutettiin vuonna 1905 nuorempien 
jäsenten houkuttelemiseksi. Yhdistyksellä on noin 300 jäsentä ja sen tavoitteena on 
edistää asukkaiden hyvinvointia ja kehittää kylän toimintaa. Tunaborgin yhdistystalo on 
rakennettu vuonna 1909. Lattia kunnostettiin viimeksi 1950-luvulla ja seuraava 
kunnostus on jälleen ajankohtainen. Aiemmin yhdistyksellä oli oma pieni matkasto 
(hostelli), mutta se lakkautettiin, koska voittoa tavoittelematon yhdistys ei saa harjoittaa 
liiketoimintaa. Yhdistys järjestää runsaasti erilaisia aktiviteettejä, mm. tanssi- ja 
meikkauskursseja ja nuorisojuhlia. Yhteistyössä muiden yhdistysten kanssa järjestetään 
Raaseporin linnan juhannusjuhlaa, Snappertuna-päivää ja erilaisia kulttuuritapahtumia. 
Vuonna 2017 yhdistys teki laajan tutkimuksen pelastaakseen Snappertunan koulun 
sulkemiselta. Kiinnostusta Snappertunaan muuttamiseen löytyy, mutta tontteja ei ole 
tarjolla tarpeeksi. Uudisrakentamisen aluetta suunniteltiin muutama vuosi sitten 
yhteistyössä Raaseporin kaupungin kanssa. Kylässä asuu noin 750 asukasta. Todettiin, 
että nyt Tammisaareen kuuluvat Gammelboda ja Langansböle olivat alun perin osa 
Snappertunaa. 

 
4. Hållbara Raseborg / Kestävä Raasepori, Salli Ojala, hållbarhetskoordinator / 

kestävyyskoordinaattori 
Salli presenterade stadens klimatprogram (se bilaga). Målsättningen är att vara 
kolneutral år 2030. Hon berättade om projekt inom klimatsmart utveckling i Raseborg, 
olika bidragsfonder såsom Europeiska regionala utvecklingsfonden (ERUF för projekt 
inom energieffektivitet, anpassning, cirkulär ekonomi), EU:s Landsbygdsfond samt 
teman för den kommande Pomoväst-stödperioden, bland annat miljötema.  
 
1.6. Zoom -skolning om bidrag och finansieringsmöjligheter från Pomoväst.  
2.6. skolning om NTM-centralens bidrag.  
Salli skickar material från mötet till Byaforums medlemmar. 
 
Marianne tipsade att Raseborg skulle kunna delta i den nationella ”Kestävä kehitys” -
kampanjen, som ordnas på hösten. Salli samlar in en gemensam översikt av faktorer i 
Raseborg, som strider mot strategin om hållbar utveckling och för byaföreningarnas 
önskemål vidare till stadens arbetsgrupper och beslutsfattare. Hon hjälper också vid 
behov att kontakta lämpliga personer till exempel för diskussionstillfällen. Diskussion om 
behovet av planläggning för Snappertuna-området, som saknar delgeneralplan. Detta 
inverkar på övrig infrastruktur, bygglov, tomter, undantagslov etc. 



Salli esitteli kaupungin ilmasto-ohjelman, jossa tavoitteena on olla hiilineutraali vuoteen 
2030 mennessä (katso liite). Hän kertoi meneillä olevista kehittämis- ja asumis-
hankkeista, sekä erilaisista rahastoista. Rahoitusta voi hakea Maaseuturahaston ja 
EAKR-rakennerahaston (energiatehokkuus, sopeuttaminen, kiertotalous) kautta. 
Ympäristöteema on yksi painopiste tulevassa Pomoväst-tukikaudessa.  
 
1.6. Infoa (Zoom) Pomovästin rahoitusmahdollisuuksista 
2.6. ELY-keskuksen avustusinfo (Teams).  
Salli lähettää materiaalia Kyläfoorumin jäsenille.  
 
Marianne ehdotti, että Raasepori voisi osallistua valtakunnalliseen Kestävä kehitys -
kampanjaan, joka järjestetään syksyllä. Salli laatii yhteiskatsauksen Raaseporin 
kestävän kehityksen strategian vastaisista tekijöistä ja vie kyläyhdistysten toiveet 
kaupungin päättäjille ja työryhmille. Hän auttaa myös tarvittaessa ottamaan yhteyttä 
sopiviin henkilöihin esimerkiksi keskustelutilaisuuksien järjestämiseksi.  
Keskustelua Snappertunan alueen kaavoitustarpeesta, osayleiskaava puuttuu. Tämä 
vaikuttaa muuhun infrarakenteeseen, rakennuslupiin, tontteihin jne. 

 
5.  Presentation av kollektivtrafiksystemet / Tulevan joukkoliikenteen esittely, 

Nina Sointu, projektkoordinator / projektikoordinaattori 
Nina presenterade stadens nya kollektivtrafik, som kallas ”Bosse” (se bilaga). Fr.o.m. 
5.6. träder nya tidtabeller och billigare biljettpriser i kraft. Biljettpriset sänks till 3,20-3,40 
€/tur och samma pris gäller i fortsättningen för hela området. Busstidtabellerna har 
ändrats för att kunna anpassas till Waltti-systemet. En nyhet är veckoslutstrafik på 
sommaren och en busstur från Svartå via Fiskars och Antskog och tillbaka. Projektet 
fortsätter nu med fas 2 med ny upphandling och planering för höstens trafik med 
skolrutter och ”Byabussar. 

 
Nina kertoi kaupungin joukkoliikenteen uudistuksesta (liitteenä). Kesäkuussa astuvat 
voimaan uudet aikataulut ja edullisemmat lippuhinnat. Lippuhinta on jatkossa 3,20-3,40 
€/vuoro ja hinta on sama koko alueella. Bussiaikataulut on mukautettu mahdollisimman 
pitkälle junien aikatauluihin. Uutuutena viikonloppuliikenne kesällä. ”Rengasvuoro" 
kulkee Mustiolta Fiskarin ja Anskun kautta. Seuraavaksi vuorossa on syys- ja 
talviliikenteen hankinta ja suunnittelu koulureitteineen ja kutsuliikenteineen.  
 
 

6.  Övrigt / Muuta 
 

- Öppna Byar / Avoimet Kylät 
Marianne påminde om evenemanget Öppna Byar, som ordnas 10.6. Alla evenemang 
finns samlade på Öppna Byar-webbplatsen. Staden gör ett inlägg om evenemanget 
på Visit Raseborg, stadens hemsida och i social media.  
 
Marianne muistutti 10.6. järjestettävästä Avoimet Kylät-tapahtumasta. Kaikki 
tapahtumat näkyvät Avoimet Kylät -sivustolla. Tapahtumasta tehdään juttu Visit 
Raasepori- ja kaupungin sivustoille, sekä some-kanaviin. 
 



- Sysselsättning / Työllistäminen 
Marianne informerade om en förändring i löneutbetalningen åt personer, som arbetar 
som Byahjälpar. Fr.o.m. 1.7. inkluderar lönestödet inte längre de obligatoriska 
lönebikostnaderna, vilket gör det dyrare för arbetsgivaren. Som en följd av detta 
upphör byahjälpens verksamhet i Pojo kby-föreningen.  
 
Marianne ilmoitti, että palkkatukikäytäntöihin tulee muutos 1.7. alkaen. Palkkatuki ei 
enää kata pakollisia sivukuluja, vaan ne siirtyvät työllistäjän maksettavaksi. Kylä-
avustajatoiminta lakkaa tämän takia Pohjan kk-yhdistyksessä. 
 

- Cykelrutter / Pyöräilyreitit 
Cykelrutternas skyltning är bristfällig. Salli informerade att det åtgärdas som bäst. 
Enligt en plan från 2022 ansöker staden till följande om understöd för informations- 
och parkeringsskyltar.  
 
Pyöräilyreittejä ei ole juurikaan merkitty. Salli kertoi, että kyltit ovat työn alla. Vuoden 
2022 suunnitelman mukaan haetaan seuraavaksi avustusta opastus- ja paikoitus- 
kyltteihin. 
 

- Energibidrag / Energia-avustukset 
Marianne berättade att några byar har fått energibidrag;  
Marianne kertoi, että muutama kylä on saanut energiarahoitusta; Prästkulla, 
Snappertuna, Skåldö. 

- ”Bo i Raseborg” / ”Asu Raaseporissa” 
Barbro informerade om projektet med presentation av olika orter i Raseborg på 
stadens hemsida. Tanken är att Byaforums föreningar presenterar sin by som 
boningsort, lyfter fram dess fördelar och intervjuar invånare. Praktikanten och 
sommarjobbaren Jenna intervjuar byaföreningar och fotograferar orter och invånare 
tills juli månads slut. Föreningarna får också gärna själv skriva artikeln på valbart 
språk. Man kan meddela sitt intresse för intervju och fotografering samt kontakt-
uppgifter och önskad tid till Barbro. Projektet fortsätter vid behov på hösten om alla 
föreningar inte hinner intervjuas på sommaren. 
 
Barbro kertoi projektista "Asu Raaseporissa". Kaupungin nettisivuille tulee osio, joka 
esittelee Raaseporin asuinalueita. Kyläfoorumin yhdistykset voivat esitellä kylänsä ja 
asukkaiden kokemuksia. Harjoittelija ja kesätyöntekijä Jenna haastattelee ja 
valokuvaa kyläyhdistyksiä kesällä. Yhdistykset voivat myös kirjoittaa juttunsa itse 
valitsemallaan kielellä. Barbrolle voi ilmoittaa kiinnostuksensa sekä yhteyshenkilöt ja 
toiveita ajankohdasta. Projekti jatkuu syksyllä, koska kaikkia ei ehdi haastatella 
heinäkuun loppuun mennessä. 
 

    
7.  Nästa möte / Seuraava kokous  

Värd för nästa möte är / Seuraavan kokouksen järjestää:  
Antskog r.f. / Antskogin kyläseura Ry  
6.9 / 6. syyskuuta kl. / klo 18-20. 
 
- 1-3 punkter, Jennifer kollar vilka ärenden som kan tas med på agendan. 

https://www.antskoginkylaseura.com/


Beträffande planläggningen rekommenderas att byaföreningarna samlar in frågor 
kring ämnet på förhand. 
Trygga skolskjutsar, bildningen bör kunna delta. 
Servicenätsutredningen kan tas upp på ett skilt möte med egna representanter.  
 
1-3 kohtaa asialistalle, Jennifer tarkistaa käsiteltävät asiat.  
Toivomuksena kaavoitusasiat – suositeltavaa, että kysymyksiä kerätään etukäteen.  
Turvallinen koulukyyti - sivistysosaston henkilökunnan pitää osallistua. 
Palveluverkkoselvitykseen tarvitaan myös omat edustajat, asiaa voi  
käsitellä erillisessä kokouksessa. 
 

 
8.  Mötets avslutande / Kokouksen päättyminen 

Jennifer Gammals avslutade mötet / päätti kokouksen kl. / klo 20.29.  
 
 
 
 
Raseborg / Raaseporissa 31.5.2023 
 
 

 
__________________________                  __________________________ 
Ordförande/Puheenjohtaja                  Sekreterare/Sihteeri 

Jennifer Gammals                               Barbro Österman 

 

 

__________________________                 __________________________ 

Protokolljusterare/             Protokolljusterare/ 

Pöytäkirjantarkastaja       Pöytäkirjantarkastaja 

Malin Nyholm       Tove Damén-Wikholm 

 

 

 

 

Bilagor / Liitteet: 

Hållbara Raseborg / Kestävä Raasepori 

Kollektivtrafik / Joukkoliikenne 


